

الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم اللغة العربية

شعبة الدراسات اللغوية



همع الهوامع للسيوطي (ت911هـ)

(من أول الكتاب الثاني منه إلى تمامه)

دراسة وتحقيق

رسالة مقدّمة لنيل درجة (الماجستير في الدراسات اللغوية - قسم اللغة العربية)

إعداد الطالبة

هلا عبد الكريم الأحمدتي

إشراف المدرس

أ.م.د. أيمن الشّوا (مدرس في جامعة دمشق)

العام الجامعي

2023 - 2024

المُلخَص:

القرآن الكريم دليل المسلمين وقلبتهم، فعكفوا على دراسته، توضيحًا لمعانيه، وتبيانًا لأحكامه، ومعرفة ناسخه ومنسوخه، ومواضع الوقف والابتداء، وأوجه القراءات فيه، وتفسير معانيها، وربطها مع أسباب النزول والأحكام الفقهية، وتطور الدرس النحوي خدمة لذلك.

ومن أبرز العلماء الذين كرسوا قلمهم في خدمة علوم القرآن واللغة هو جلال الدين السيوطي، العالم النحوي، المتوفى سنة (911هـ)، ومن أبرز مؤلفاته كتاب (مع الهوامع)، ولهذا شرعت في هذا البحث بإعادة دراسة وتحقيق قطعة من هذا الكتاب تبدأ من أول الكتاب الثاني إلى تمامه، أستدرك ما فات النشرة المحققة المطبوعة لهذا الكتاب، وقسمت موضوعها إلى قسمين، خصصتُ أولهما للدراسة، فيها درست عددًا من الجوانب المتصلة بالكتاب وصاحبه، وأفردت القسم الثاني للنص المحقق، وقد قَدّمت له بنقاط ثلاث تناولت فيها مسوغات إعادة التحقيق، ووصف النسخ التي أقيم عليها، وعرض نماذج منها، وختمت بحثي بفهارس فنية تسهّل على القارئ العودة إليه والإفادة منه.

الكلمات المفتاحية:

الفضلة، المفعول به، المفعول المطلق، المفعول لأجله، المستثنى، الحال، التمييز، نواصب المضارع، البصريون، الكوفيون.

Summary:

The Holy Quran is the guide and direction of Muslims, so they devoted themselves to studying it, to clarify its meanings, to explain its rulings, to know its abrogated and abrogated.

The places of stopping and starting, the aspects of readings in it, interpreting its meanings, and linking them with the reasons for revelation and rulings. Jurisprudence, and the development of the grammar lesson to serve this purpose.

Of one The most prominent scholars who devoted their pen to serving the sciences of the Quran and the language is Jalal al- Din al – Suyuti, the grammarian who died in the year 1911. One of his most prominent works is the book Hama al Hawaami . For this reason, I embarked on this research by re- studying and investigating a section of this book, starting from the beginning of the second book to completely, he made up for what had been missed in the printed proofreading bulletin for this book, and divided its subject into two parts, the first of which was devoted to study, in which I studied a number of aspects related to the book and its author, and devoted the second section to the verified text, and I presented it with three point in which I addressed the justifications for the reinvestigation, and described the copies that were made. I reviewed them , presented examples of them, and concluded my research with technical indexes that make it easier for the reader return to it and benefit from it.

Kay words:

The waste , the absolute object , the object for it's purpose , the excluded adverb of distinction , and the present tense , The Kufic ,Basrans.

Syrian Arab Republic

Damascus university

Faculty of Arts and Humanities

Department of Arabic Language

Division of Linguistic Studies



Hama al – Hawaami' by Suyuti (d. 911 AH).

(From the beginning of the second book to it's completion)

Study and Investigation

A thesis submitted for the degree of Master of Arts in Linguistic Studies – Arabic

Language Department

Prepared by:

Hala Abd Al- kareem Al- Ahmadati

Supervised by A.P.Dr:

Ayman Al –Shawa (Lecturer at Damascus University)

Academic Year

2023 – 2024

